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 مســـائل فوتبالی را با عینک و 
ً
بســـیاری از کارشناســـان فوتبال ایران طبیعتا

دید فوتبالی دنبال کرده و مورد انتقاد یا تحلیل قرار می دهند؛ اما برخی هم 
هستند مثل بهمن فروتن که به موضوع فوتبال نگاهی فرافوتبالی دارند و آن 
را به جامعه شناسی و مسائل بیرونی حتی خارج از جامعه ایران ربط و بسط 
می دهند. بر همین اساس و بعد از مهاجرت این چهره به کشور آلمان این 
فرصت دست داد تا درباره مسائل و حواشی اخیر تیم ملی دقایقی با او به 
صحبت بنشینیم و مانند همیشه با پاسخ های متفاوت اما خواندنی این چهره 
مواجه شویم. گفت وگوی »فرهیختگان« با فروتن را در ادامه از نظر می گذرانید. 

روند تیم ملی و نتایج این تیم را تا چه اندازه دنبال می کنید؟ 
به آن صورت نه البته خیلی هم دور نیستم. در هر صورت 20 سال به جوان ها در 
ایران خدمت کردم؛ اما کسی متوجه نشد و به همین دلیل هم من گفتم خداحافظ! 

اصلاً مگر فوتبال هم داریم که درباره تیم ملی صحبت کنیم؟ 

در هر صورت روند جالبی در روند حرکتی تیم ملی و البته مسائل پیرامونی این تیم 
دیده نمی شود. از لحاظ ساختار دفاعی و تیمی همچنین مدیریت بحران در زمین و 
حتی بیرون زمین با ایرادهای عینی و عدیده ای مواجه ایم. این مسئله را چطور ارزیابی 
می کنید؟ در این بین قلعه نویی هم مصاحبه می کند و می گوید برخی عاشق ایران 

نیستند و فقط منافع دارند. 
البته تیم ملی ای که کی روش به جام جهانی قطر برد هم مشکلات زیادی داشت. 
آنجا را چه بگوییم؟ البته همه این مواردی که می گویید ریشه های روان شناختی 
دارند و خیلی عمیق می توان به آن ها فکر کرد. این سؤالاتی که می کنید، سؤالاتی اند 

که ریشه آن در جامعه ما نیست و در دنیاست! 

در هر صورت شما همیشه در پاسخ به سؤالات فوتبالی پاسخ های متفاوت بر مبنای 
روان شناسی و جامعه شناسی می دهید. این پاسخی را که دادید، تحلیل می کنید؟ 

برایتان مثالی می زنم. همین چند روز پیش وزیر اقتصاد آلمان توسط صدراعظم 
این کشور برکنار می شود، برای اینکه این فرد می خواست برای خودش کار کند؛ 
اما شولتز عقیده دارد که او باید برای مردم کار می کرد. از یک سو توپ و تانک به 
اوکراین می فرستاد که باعث می شد روسیه به این کشور گاز ارزان ندهد و همین 
امر باری روی دوش مردم بالا آورده و بر همین اساس صدراعظم اعتقاد داشت 
کـــه ایـــن وزیـــر برای خودش و منافع و حزب خـــودش کار می کند و برای مردم کار 
نمی کند! بنابراین این زنجیره علیه مردم بسته می شود و این یعنی همه چیز در 

دنیا علیه مردم است. 

حالا چطور می توان این مثال را به تیم ملی ربط داد؟ 
تیم ملی هم جدا از جامعه جهانی و یک جزیره که نیست! تیم ملی چیزی است 
که مردم زیر فشار نان و اجاره خانه و معیشت اقتصادی به آن دل خوش می کنند. 
یک زمانی تولد در جامعه عقب می رود. چون یک مرد بیرون از خانه آن قدر خسته 
می شود که دیگر در بازگشت به منزل حوصله ندارد. در نتیجه جامعه رو به عقب 
می رود. پس اگر بچه ای هم متولد نمی شود و جامعه پیر می شود غیرمرتبط با این 
موضوع نمی تواند باشد. در این بین هم حالا یک جامعه دوست دارد جمعیتش 

کم شود و یک جامعه دوست دارد جمعیتش زیاد شود. 

بحث را به سمت فوتبال و تیم ملی ببریم. 
اتفاقاً زمینه سازی می کنم تا آرام آرام فضا را به این سمت ببریم. بر همین اساس 
معتقـــدم کـــه نه امیر قلعه نویی با مردم و رســـانه ها و منتقدان درســـت صحبت 
می کند، نه منتقدان با قلعه نویی و مردم درست صحبت می کنند. همان طوری 
که جناح های سیاسی هم با هم درست صحبت نمی کنند. امروز این تفاهم در 
جامعه کنونی دنیا نیست چون نئولیبرال ها می گویند فقط پول؛ آدم مهم نیست! 
فقط پول مهم است. بنابراین همه دنبال منافع خصوصی و گروهی خودشانند و 

امروز در تیم ملی و فضای پیرامونی آن هم شاهد همین عدم تفاهمیم. 

قلعه نویی هم اعلام کرده بود که منتقدان تیم ملی به دنبال منافع شخصی خودشانند. 
شک نکنید قلعه نویی و گروهش هم دنبال منافع خودشانند در غیر این صورت 
آن ها هم به مردم گوش می دادند. در هر صورت مردم از شکلی که تیم ملی بازی 
می کنـــد، ناراحتنـــد. او مگر صـــدای اعتراض مردم و حیا کن ر ها کن ها را در تیم 
ملی نمی شنود؟ در یک زمینه هایی هم حق با مردم است. بنابراین امیر قلعه نویی 
هم باید گوش بدهد. یک مقدار بینش، آنالیز و تجزیه و تحلیل خود از مسائل را 
بیشتر کند. نمی توان گفت که فلان دلال که 60 تا رسانه را هم اجیر کرده دنبال منافع 
قلعه نویی و منافع مردم است! این را که دیگر نمی توانید به من بفروشید. همان طور 

که قلعه نویی هم نمی تواند به من بفروشد که تیمش عالی فوتبال بازی می کند. 

پس معتقدید تیم ملی خوب بازی نمی کند؟ 
فوتبال تیم ملی پایه ندارد! فوتبالی که 4 روز و یک هفته دور هم جمع می شـــوند 
باید یک ریشه ای داشته باشد که ندارد. الان استقلال و سایر تیم های باشگاهی 
ایران در چه حالند؟! همه تیم های ملی دنیا روی دو سه باشگاه شان تکیه دارند 
و معمولاً ترکیب آن ها هم تلفیقی از این 3 باشگاه است تا وقتی 4 روز و یک هفته 
دور هم جمع می شوند و بازی های ملی را برگزار کنند، بازیکنان هر تیم باشگاهی 
در ترکیب تیم ملی در کنار هم هماهنگ باشـــند و بازی را هم بلد باشـــند. فقط 

باید این مسئله را مدیریت کرد. الان فوتبالی را که آلمان بازی کرد، ببینید. چند 
سال بود این تیم یک فوتبال مزخرف را بازی می کرد. الان جلوی بوسنی که 7 تا زد 
این را نشان داد که کل جامعه فوتبال آلمان به این نتیجه رسیدند باید یک منافع 

مشترک درست کنند تا تیم ملی این کشور در فوتبال درست شود. 

در هر صورت تیم ملی ساختار ندارد و می بینیم که در هر بازی یک ترکیب متفاوت 
در زمین قرار می گیرد. این موضوع چقدر به این تیم و روندی که دارد، آسیب می زند؟ 
کادمی های ما امروز به مرکز  دلایلش را که برشمردیم؛ اما دلیل اصلی این است که آ
درآمد تبدیل شده و بازیکن در آن ساخته نمی شود. باز هم برایتان مثال می زنم. 
کادمی کار کردم و یک سری بازیکن در رده نوجوانان  چند سال پیش 7 ماه در یک آ
را که بازیکنان خوب و ریشه داری هم نبودند، جذب کردیم. امروز همه آن ها یا در 
کادمی بعد از  ؛ آن هم در عرض 7 ماه. اما همان آ تیم ملی هستند یا در لیگ برتر

این 7 ماه از 6 سال پیش تا به امروز یک بازیکن به جایی نداده است. 

به نظر می رسد با این شرایطی که تیم ملی دارد در بازی های بزرگ زمین می خوریم 
و به جایی نمی رسیم. 

مگـــر تـــا بـــه حال زمیـــن نخوردیم؟ نتایج امـــروز را نبینید. وقتی به قطر یـــا ژاپن در 
نیمه نهایی جام ملت ها می بازیم، مگر این ها زمین خوردن نیستند؟ کجا زمین 

نخوردیم که اینجا نخوریم؟ 

در این مورد می توان به راهکار های مختصر و مفید هم اشاره کرد؟ 
راهـــکار ایـــن اســـت که باید در کل ســـطح فوتبال کشـــور یک مقـــدار معیار های 
انتخاب را عوض کنیم. امروز یک گروه مرکزی به وجود آمده که فوتبال مملکت 
را می چرخانـــد. ایـــن گـــروه مرکزی در ســـطح فوتبال جهانی نیســـت و هرکس هم 
می خواهد در فوتبال باشـــد باید با این گروه ارتباط داشـــته باشـــد و به اصطلاح 
باید نوکر این گروه مرکزی باشد. بنابراین نوکر نمی تواند فوتبال به وجود بیاورد. آقا 

می تواند فوتبال به وجود بیاورد. 

یک مقدار درباره جوان گرایی در تیم ملی هم صحبت کنیم. برخی بازیکنان پا به سن 
گذاشته و مجرب در این تیم تشکیل باندی را داده اند که به نظر می رسد با وجود این 
نفرات، بحث جوان گرایی در تیم ملی با محدودیت و مقاومت مواجه شده است. 
در هر صورت نمی شود این نفرات را فعلا هم کنار گذاشت چون در این صورت 
یـــم، از کجا جـــوان بیاوریم؟ مگر  یـــم. این ها را کنـــار بگذار بیشـــتر زمیـــن می خور
جوان می ســـازیم که جوان بیاوریم؟ یا اینکه مثل کشـــور های خلیج فارس برویم 
استعداد های دنیا را بیاوریم یک چنین کاری را بکنیم! به هر حال این سؤالات، 
سؤالاتی درست و مفهومی اند؛ اما جوابش این است که خانه را دست مهندس 
نداده اند و این یعنی آن گروه مرکزی کارش عیب دارد و این می شود وضعیت فوتبال 

ما که دست مهندس نیست و هر روز دارد یک جایش می ریزد!

بهمنفروتندرگفتوگوییمتفاوتبا»فرهیختگان«:نهقلعهنوییبامردمدرستصحبتمیکند،نهمنتقدانباقلعهنویی

فوتبال تیم ملی پایه ندارد! 
مجربهاراکناربگذاریمکهازکجاجوانبیاوریم؟مگرجوانساختهایم؟ امروزیکگروهمرکزیبهوجودآمدهکهفوتبالمملکترامیچرخاند

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفرمژدهی
خبرنگار

سرمربیتیمنوجواناناستقلال:توصیهسرمربیتیم
ملیبهخدادادیرابهنقلازبازیکنانمگفتم

محکوم به برد در دربی هستیم 
شـــاهین صمدیـــان، ســـرمربی تیـــم نوجوانـــان اســـتقلال در گفت وگو با 
»فرهیختـــگان« دربـــاره برگزاری دربی این رده ســـنی که امروز به میزبانی 
پرســـپولیس برگزار می شود، اظهار داشـــت: »از ابتدای فصل همیشه به 
کید می کردم که دربی یک بازی معمولی است و هیچ فرقی  بچه هایم تأ
با بازی های دیگر ندارد تا به این شکل اضطراب و حساسیت کاذبی در 
ذهن آن ها نسبت به دیدار برابر پرسپولیس ایجاد نشود. اما الان با توجه به 
شرایط جدول ما نیاز به پیروزی در این دیدار داریم و به نوعی محکوم به 
برد هستیم. بنابراین با عقل و تدبیر و یک فوتبال هجومی به این مسابقه 
می رویم تا 3 امتیاز این دیدار را بگیریم.« وی درباره آخرین وضعیت تیمش 
گفت: »ما در بحث گلزنی در نیم فصل اول یک مقدار مشکل داشتیم چون 
روی برخی بازیکنان در فاز هجومی حساب کرده بودیم که متأسفانه ما 
را ترک کردند. هرچند اگر موقعیت جدولی مناسبی داریم و می توانیم باز 
هم رشد کنیم به این دلیل است که در فاز دفاعی شرایط خوبی داریم.« 
صمدیان درباره اختلاف ایجادشده با عباس چمنیان، سرمربی تیم ملی 
کید کرد: »ما روی خدادادی که فکر  نوجوانان بر سر عرفان خدادادی، تأ
می کردیم در فاز حمله می تواند برای ما مثمر ثمر باشد، حساب ویژه ای 
باز کرده بودیم اما او از زمانی که به تیم ملی دعوت شد دیگر به تمرینات ما 
برنگشت و دیگر پاسخمان را هم نداد. در ادامه با پدر او صحبت کردیم 
که یک ســـری دلایل واهی را عنوان کرد و در ادامه هم دیگر جوابی هم به 
ما نداد. ضمن اینکه این بازیکن به بچه های ما گفته بود که چمنیان در 
اردوی تیم ملی از وی خواسته دیگر به تمرین تیم ما نرود و او را به یک تیم 
لیگ برتری می برد و به همین دلیل دیگر به تمرینات استقلال نمی آید. اگر 
آقای چمنیان از دست من ناراحت شده است من صحبت های بازیکن 
خودش که به بچه های من گفته بود را بازگو کردم.. شناخت من از چمنیان 
به حدود یک دهه قبل بر می گردد که در کلاس های مربیگری با هم بودیم 
و ایشان را یک چهره مؤدب و متشخص می شناسم . اگرچه ما نسبت به 
عدم حضور خدادادی که روی او حساب ویژه ای باز کرده بودیم متضرر 
شدیم اما اگر ایشان از این صحبت ها ناراحت شدند عذرخواهی می کنم.« 

موردعجیبمهاجمیکهگفتهمیشود
مدنظراستقلالاست

 2 تیم لیگ برتری هم 
بازیکن کنیایی را نخواستند

پنجـــره زمســـتانی نقل و انتقالاتی در حالی چهـــار تا پنج هفته دیگر باز 
می شود که پیتسو موسیمانه، سرمربی استقلال برای چند هفته پایانی 
پیش روی نیم فصل اول همچنان به دنبال بازیکن آزاد اســـت. در این 
خصوص در حالی طی روز های گذشـــته زمزمه حضور ایوب موســـیکا 
مهاجم 32 ساله کنیایی در تمرینات استقلال برای جلب توجه سرمربی 
این تیم مطرح شـــده که این بازیکن در پیش فصل جاری در تمرینات 
تیم های مس رفســـنجان و اســـتقلال خوزســـتان حاضر شـــده اما مورد 
توجه سرمربیان این تیم ها قرار نمی گیرد. این در حالی است که بر اساس 
شنیده ها موسیمانه در این مقطع زمانی و در بازار آزاد به دنبال مهاجمی 
ســـرعتی بوده و به نظر می رســـد بازیکنی مانند موســـیکا با اندیشه های 
تاکتیکی و فنی وی در این مقطع همخوانی نداشته هرچند درصورتی که 
گزینه مدنظر در این چند روز یافت نشود، احتمال حضور تستی بازیکن 

کنیایی در تمرینات استقلال وجود خواهد داشت. 

اخبار کوتاه

یادی به مدیران و مالک باشـــگاه خیبر خرم آباد به دلیل  هرچنـــد انتقـــادات ز
ی نیمکت این تیم وارد است؛ اما انتخاب سعید دقیقی به  تغییرات مکرر رو
عنوان سرمربی این تیم نقطه عطف اتفاقات اخیر در لیگ برتر برای این تیم 
بود. مالک این باشگاه به شکل کاملاً سلیقه ای تغییراتی اساسی در نیمکت 
تیم خیبر ایجاد کرد و درحالی که رضا مهاجری با توجه به حریفان سرسختی 
کتور نتایج بدی کســـب نکرده بود، او را برکنار  همچون ســـپاهان و فولاد و ترا

 ، کـــرد. حضور مارکـــو اورلیو
دســـتیار رضـــا مهاجـــری 
ی نیمکـــت ایـــن تیـــم  رو

بدتریـــن تصمیمی بـــود که مالک 
این باشـــگاه گرفت و فکر می کرد با این تغییر به 

تیمش لطف کرده و شرایط را به نفع خیبر تغییر می دهد؛ 
ی که ســـرمربی خیبر بـــود، فقط یک امتیاز  امـــا ایـــن دســـتیار خارجی در 3 باز
کسب کرد و منجر به آن شد تا مالک باشگاه خیبر از انتخاب او نیز پشیمان 
شود. دقیقاً در همین روز ها بود که خیبری ها با یک تغییر دیگر این بار سعید 
ی نیمکت تیمشـــان نشـــاندند. تغییرات مکرر آن ها باعث شد تا  دقیقی را رو
خیبـــر در عـــرض ۹ هفتـــه ســـه مربی به خـــود ببیند؛ اما حداقـــل تصمیم اخیر 
آن ها در خصوص نیمکت تیمشان با حضور سعید دقیقی تصمیم بهتری به 
نظر می رسد. از این رو ادامه مسابقات و عملکرد دقیقی در تیم خیبر نشان 

می دهد که سومین تغییر سرمربی چه دستاوردی برای آن ها داشته است. 

تغییراتدقیقی
ی اخیــر موفــق شــد 3 امتیــاز بــرای تیــم خیبــر  ســعید دقیقــی در طــول دو بــاز
کســب کنــد درحالی کــه رضــا مهاجــری در ۵ هفتــه ابتدایــی ۵ امتیــاز بــه دســت 
ی نیمکــت تیــم  ی کــه بــه عنــوان ســرمربی رو آورده بــود و مارکــو اورلیــو در 3 بــاز
ی اخیر دقیقی  خیبر نشســت دســتاوردی جز یک امتیاز نداشــت. در دو باز
بهتر از دو مربی دیگر عمل کرده و امتیاز بیشــتری کســب کرده اســت . بعید 
ی در پیــش داشــته  بــه نظــر می رســد خیبری هــا در ادامــه راه کار چنــدان دشــوار
باشند. خیبر رده سیزدهمی در ادامه با ملوان، نساجی، استقلال خوزستان، 
ی می کنــد. بــه جــز پرســپولیس کــه مدعــی  پرســپولیس و مــس رفســنجان بــاز
یفــان میان جدولی انــد کــه  قهرمانــی اســت ملــوان و اســتقلال خوزســتان حر
کســب امتیــاز از آن هــا کار ســختی بــه نظــر نمی رســد. نســاجی و مــس هــم 
تیم هــای پایین جدولی انــد و بــه نفــع خیبــر اســت کــه از آن هــا امتیــاز بگیــرد. 
بــه ایــن ترتیــب بعیــد اســت ایــن مربــی کار ســختی تــا نیم فصــل داشــته باشــد. 
همیــن حــالا هــم او بــا شکســت اســتقلال کار بزرگــی بــرای خیبری هــا کــرده و 
3 امتیــاز ارزشــمند برایشــان بــه ارمغــان آورده اســت. هرچنــد ایــن مربــی در 
دیــدار حیثیتــی مقابــل تیــم ســابقش، شــمس آذر شکســت خــورد؛ امــا بــا توجــه 
ی آن هــا را تغییــر داده  بــه تحولاتــی کــه در تیــم خیبــر ایجــاد کــرده و ســبک بــاز

شــاهد عملکــردی مهیج تــر هســتیم. بــه نظــر می رســد حضــور دقیقــی بــرای 
خیبری ها جواب داده و شاید در ادامه مسابقات از این تیم بیشتر بشنویم. 
ی تیــم خیبــر مقابــل فــرد البــرز در جــام حذفــی می توانــد روحیــه  ی پیــش رو بــاز
را بــه خیبری هــا بازگردانــد تــا بــا صعــود بــه مرحلــه یک هشــتم جــام حذفــی 

مســابقات را با انگیزه تــر ادامــه دهنــد. 

خیبریهابرایسعیدبهخطشدند
ی  ی آماده ســـاز ی هفته دهـــم مقابل شـــمس آذر اردو تیـــم خیبـــر بعـــد از بـــاز
پا کرد. هدف او از برپایی این اردو شـــناخت از تیم  کوتاه مدتی را در تهران بر
ی که بتواند تفکـــر خود را به تیم تزریق کند. در جریان  یکنـــان بـــود به طور و باز
ی دوستانه مقابل هوادار و ذوب آهن برگزار کردند  این اردو خیبری ها دو باز
و قرار بود هفته گذشته به خرم آباد برگردند؛ اما قرعه تیم شمس آذر به نام تیم 
ی در مرحله یک شانزدهم نهایی جام حذفی افتاد و باعث  فرد البرز برای باز
ی آن ها تا پس از  شد تا خیبری ها در تهران ماندگار شوند. به این ترتیب اردو
ی ادامه خواهد داشت و بعد از آن به شهرشان برمی گردند تا  ی این باز برگزار

ی مقابل ملوان در هفته دوم آذر آماده شوند.  برای باز
تی دارد.  البته این تیم برای رسیدن به ایده آل های سعید دقیقی هنوز مشکلا
ی تدارکاتی در تهران در شرایط فعلی  ی اردو در واقع هدف این مربی از برگزار
ی  یکنان و هماهنگی با آن ها در جهت برقرار لیگ پیدا کردن شناخت از باز
اهـــداف خـــود بـــود. با این حال دقیقی برای اینکه تیم خود را روانه مســـابقات 
کند به چند تغییر اساسی احتیاج دارد. در این خصوص شنیدیم که مدیران 
باشـــگاه خیبر به ســـرمربی جدیدشـــان برای جذب نفرات جدید اختیار تام 
یکنانی را به جمع  دادند. او از مدیران این باشگاه قول گرفته تا در نیم فصل باز
یکنان  کنون رایزنی ها و بررسی باز تیمشان اضافه کند. به همین دلیل از هم ا
لیـــگ برتـــر و لیـــگ یک را آغاز کـــرده تا بتواند نفرات مورد نیـــاز خود را پیدا و 
جذب کند. از آنجا که قرارداد دقیقی با خیبری ها یک سال و نیم است، 
آن ها به این مربی قول دادند در صورت عملکرد خوبش نه تنها امکانات 
لازم را در اختیارش گذاشته و نفرات مورد نیازش را جذب می کنند بلکه 

برای فصل آینده نیز هزینه خواهند کرد. 
بایـــد دیـــد در فرصت موجود این مربی چه نفراتی را برای اضافه کردن به تیم 
خیبر در نیم فصل به باشگاه معرفی می کند. بدون شک نیم فصل دوم برای 
یکنانی با ســـلیقه دقیقی و تفکرات او  خیبـــر متفـــاوت خواهد بود؛ چرا که باز
گر کار ها همان طور که او می خواهد  در قالب تیم خیبر به میدان  می روند و ا

پیش برود شاهد خیبری متفاوت خواهیم بود. 

خیبرازتعطیلاتاستفادهکرد
تعطیلات اخیر فیفادی باعث شد تا سعید دقیقی فرصت کافی برای آشنایی 
یکنان تیم خیبر داشته باشد. این مربی در حالی از هفته نهم مسئولیت  با باز
خیبـــر را بـــه عهده گرفت که به خوبی می دانســـت به زودی تعطیلات لیگ فرا 
ی دوستانه فرصت خوبی برای هماهنگی  می رسد. این مربی با تدارک دو باز
یکنان و تطبیق عملکرد آن ها با تفکرات خود داشـــت. به نظر می رســـد او  باز
یکنـــان را از نظر فنی با ایده های خـــود هماهنگ کند. این طور  موفـــق شـــد باز
ی تیـــم خیبر خبر می رســـد، دقیقی با توجـــه به علاقه اش به فوتبال  کـــه از اردو
هجومـــی برنامه هـــای تهاجمـــی را در تمرینات تیم خیبـــر گنجانده و به زودی 
ی با فرد البرز فرصت مناســـبی  شـــاهد تیمی رو به جلو از او خواهیم بود. باز
است تا دقیقی تیم خود را محک بزند و از میزان هماهنگی آن ها باخبر شود. 
ک از این مربی  به نظر می رسد باید شاهد تیمی متفاوت، هجومی و خطرنا
و خیبر باشیم. آنچه مسلم است آن ها بهترین استفاده را از تعطیلات 
فعلی کرده و باید منتظر چهره ای متفاوت از نماینده خرم آباد باشیم.

سعیددقیقیمیتواندنمایندهخرمآبادراازشرایطکنونیخارجکند؟

رونمایی از چهره متفاوت خیبر 


